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ABSTRAK 

 

Mariatul Luthfiyah. NIM: 1908202086, “TINJAUAN HUKUM ISLAM DALAM 

SISTEM PEMBAYARAN ZAKAT NON TUNAI MELALUI APLIKASI 

MOBILE BANKING DI UNIT PENGUMPUL ZAKAT (UPZ) MASJID RAYA 

AT-TAQWA”, 2023 

Zakat adalah suatu sebutan dari suatu hak Allah yang dikeluarkan seseoang 

untuk mustahik. Transaksi non tunai adalah transaksi keuangan yang dilakukan 

tanpa menggunakan uang tunai fisik. Untuk transaksi non tunai, zakat dapat 

dikeluarkan dengan mentransfer sejumlah zakat yang telah dihitung ke rekening 

yang ditujukan untuk penerima zakat. Seseorang dapat mentransfer zakat langsung 

melalui layanan perbankan online, menggunakan aplikasi pembayaran digital, atau 

melalui debit yang terhubung dengan rekening zakat. 

Penelitian ini bertujuan untuk mendeskripsikan tentang Tinjauan Hukum 

Islam dalam Sistem Pembayaran Zakat Non Tunai melalui Aplikasi Mobile 

Banking di Unit Pengumpul Zakat (UPZ) Masjid Raya At-Taqwa. Dengan rumusan 

masalahnya, bagaimana tata kelola zakat dengan sistem transaksi non tunai pada 

aplikasi mobile banking di Unit Pengumpul Zakat (UPZ) Masjid Raya At-Taqwa? 

Dan Bagaimana tinjauan hukum Islam terkait tata kelola zakat dengan sistem 

transaksi non tunai pada aplikasi mobile banking di Unit Pengumpul Zakat (UPZ) 

Masjid Raya At-Taqwa? Dalam penelitian ini penulis menggunakan metode 
penelitian kualitatif yang digunakan secara khusus dan nyata untuk menemukan 

bagaimana tata kelola zakat dengan sistem transaksi non tunai pada aplikasi mobile 

banking di Unit Pengumpul Zakat (UPZ) Masjid Raya At-Taqwa. Jenis penelitian 

yang dilakukan, yaitu field Research yang dilakukan dalam rangka memecahkan 

masalah yang berdasarkan kepada kajian kritis dan mendalam terhadap data-data 

lapangan yang relevan untuk digali dari sumber-sumber data yang dipunyai Unit 

Pengumpul Zakat (UPZ) Masjid Raya At-Taqwa. 

Adapun hasil dari penelitian ini. Pertama, Dalam tata kelola zakat dengan 

sistem transaksi non tunai pada aplikasi mobile banking di Unit Pengumpul Zakat 

(UPZ) Masjid Raya At-Taqwa. Dalam zakat non tunai melalui dua tahap, yaitu 

penghimpunan dana yang bisa dilakukan dengan transaksi non tunai maupun tunai 

dan pendistribusian serta pendayagunaan zakat dengan salah satu program dari Unit 

Pengumpul Zakat (UPZ) berupa beasiswa terpadu mahasiswa. Kedua, dalam 

tinjauan hukum islamnya transaksi zakat non tunai terdapat tiga kesimpulan yaitu: 

a) Makna fi sabilillah tidak menyempitkan dan tidak pula terlalu meluaskan, b) 

Rukun akad, c) Shaikh Yusuf Qardawi membolehkan untuk memberikan zakat 

dalam bentuk uang jika memang benar-benar memberikat maslahat bagi mustahik 

atau penerima manfaat. 
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ABSTRACT 

 

Mariatul Luthfiyah. NIM: 1908202086, “REVIEW OF ISLAMIC LAW IN THE 

NON-CASH ZAKAT PAYMENT SYSTEM THROUGH THE MOBILE BANKING 

APPLICATION IN THE ZAKAT COLLECTION UNIT (UPZ) OF THE RAYA 

MOSQUE AT-TAQWA", 2023 

Zakat is a designation of a right of Allah issued by a person for mustahik. 

Non-cash transactions are financial transactions carried out without using physical 

cash. For non-cash transactions, zakat can be issued by transferring a calculated 

amount of zakat to an account designated for zakat recipients. One can transfer 

zakat directly through online banking services, using digital payment applications, 

or via debit linked to a zakat account. 

This study aims to describe the Islamic Law Review in the Zakat Non-Cash 

Payment System through the Mobile Banking Application at the Zakat Collection 

Unit (UPZ) of At-Taqwa Great Mosque. With the formulation of the problem, how 

is the management of zakat with a non-cash transaction system on the mobile 

banking application at the At-Taqwa Grand Mosque Zakat Collection Unit (UPZ)? 

And what is the review of Islamic law related to the governance of zakat with the 

non-cash transaction system on the mobile banking application at the At-Taqwa 

Grand Mosque Zakat Collection Unit (UPZ)? In this study the authors used a 

qualitative research method that was used specifically and concretely to find out 

how zakat is managed with a non-cash transaction system on the mobile banking 

application at the Zakat Collection Unit (UPZ) At-Taqwa Great Mosque. The type 

of research conducted, namely field research conducted in order to solve problems 

based on critical and in-depth studies of relevant field data to be extracted from 

data sources owned by the Zakat Collection Unit (UPZ) of At-Taqwa Great 

Mosque. 

As for the results of this study. First, in managing zakat with a non-cash 

transaction system on the mobile banking application at the At-Taqwa Grand 

Mosque Zakat Collection Unit (UPZ). In non-cash zakat through two stages, 

namely the collection of funds which can be done with non-cash or cash 

transactions and the distribution and utilization of zakat with one of the programs 

from the Zakat Collection Unit (UPZ) in the form of student integrated 

scholarships. Second, in the review of Islamic law on non-cash zakat transactions, 

there are three conclusions, namely: a) The meaning of fi sabilillah is neither 

narrowing nor too broad, b) The pillars of the contract, c) Shaikh Yusuf Qardawi 

allows giving zakat in the form of money if it is true giving maslahat to mustahik or 

beneficiaries. 
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 الـملخص

 

 من النقدي غير الزكاة دفع نظام في الإسلامي القانون مراجعة " ، NIM: 1908202086. اللطفية ماريات

 في راية مسجد في( UPZ) الزكاة تحصيل وحدة في المحمول الهاتف عبر المصرفية الخدمات تطبيق خلال

 0202 ،"  التقوى

 

 هي النقدية غير المعاملات. للمستحيك العبد عن صادر الله حق من حق تسمية الزكاة

 إصدار يمكن ، النقدية غير للمعاملات بالنسبة. المادي النقد استخدام بدون تتم مالية معاملات

 نيمك. الزكاة لمتلقي مخصص حساب إلى الزكاة من محسوب مبلغ تحويل طريق عن الزكاة

 طبيقاتت باستخدام أو ، الإنترنت عبر المصرفية الخدمات خلال من مباشرة الزكاة تحويل للفرد

 .الزكاة بحساب المرتبط الخصم طريق عن أو ، الرقمية الدفع

 يالنقد غير الدفع نظام في الإسلامية الشريعة مراجعة وصف إلى الدراسة هذه تهدف

 كاةالز تحصيل وحدة في المحمول الهاتف عبر المصرفية الخدمات تطبيق خلال من للزكاة

 النقدية رغي المعاملات بنظام الزكاة إدارة يتم كيف ، المشكلة صياغة مع. الكبير التقوى بجامع

 الكبير دبالمسج الزكاة تحصيل وحدة في المحمول الهاتف عبر المصرفية الخدمات تطبيق على

 المعاملات بنظام الزكاة بحوكمة المتعلقة الإسلامية الشريعة مراجعة هي وما ؟(UPZ) بالتقوى

 كاةالز تحصيل بوحدة المحمول الهاتف عبر المصرفية الخدمات تطبيق على النقدية غير

 ستخدامها تم نوعي بحث أسلوب الدراسة هذه في المؤلفون استخدم بالتقوى؟ الكبير بالمسجد

 يقتطب في النقدية غير المعاملات بنظام الزكاة إدارة كيفية لمعرفة وملموس محدد بشكل

 التقوى بجامع( UPZ) الزكاة تحصيل وحدة في المحمول الهاتف عبر المصرفية الخدمات

 بناء   المشكلات لحل إجراؤه يتم الذي الميداني البحث وهو ، إجراؤه تم الذي البحث نوع. الكبير

 صادرم من استخراجها يتم التي الصلة ذات الميدانية للبيانات ومتعمقة نقدية دراسات على

 .الكبير التقوى بجامع( UPZ) الزكاة تحصيل لوحدة المملوكة البيانات

 ديةالنق غير المعاملات بنظام الزكاة إدارة في ، أول  . الدراسة هذه لنتائج بالنسبة أما

 التقوى بجامع( UPZ) الزكاة تحصيل وحدة في المحمول الهاتف عبر المصرفي التطبيق على

 بها القيام يمكن التي الأموال تحصيل وهما مرحلتين على النقدية غير الزكاة في. الكبير

 حصيلت وحدة برامج بأحد منها والستفادة الزكاة وتوزيع النقدية أو النقدية غير بالمعاملات

 ةالإسلامي الشريعة مراجعة في ، ثاني ا. متكاملة دراسية منح. طالب شكل على( UPZ) الزكاة

 ليس السبيله في معنى( أ: وهي ، استنتاجات ثلاثة هناك ، النقدية غير الزكاة معاملات بشأن

ا ول ضيق ا  ىعل الزكاة إخراج. القرضاوي يوسف الشيخ يسمح( ج ، العقد أركان( ب ، واسع 

 .المستحقين أو للمستحيك المصلحة إعطاء صحيحا   كان إذا مال شكل

 

 الخدمات ، النقدية غير المعاملات ، الإسلامية الشريعة مراجعة: المفتاحية الكلمات

المتحرك الهاتف عبر المصرفية  
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